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Merknadsskjema – Lokal forskrift om jakt og fastsetting av minsteareal som grunnlag for tildeling av fellingsløyve på hjort i 
Alver kommune - Høyringsinnspel med kommentarar 

Sak  Lokal forskrift om jakt og fastsetting av minsteareal som 
grunnlag for tildeling av fellingsløyve på hjort i Alver kommune.

Saksnummer 21/4182-21/84860
Utarbeidt av Mikkel Bengtsson
Sist revidert 27.01.2022

Nr. Avsendar Hovudpunkt i merknad/uttale Forslagsstillars kommentar

1 Private merknader:
Hjortevald 4631V0075
Leivestad-Thorsheim-Kålås
c/o Olav Thorsheim
22/4088
15.01.2022

1: Store mengder  hjort har gjennom fleire år gjort stor skada på innmark, 
planteskog, ungskog og rundballar. Ein del av slåttemarka er svært ned beita 
og hjorteskit utgjer eit problem.
2: Minstearealet må betydeleg ned og tildeling av hjorteløyve må opp for å få 
redusert omfanget av skaden.   
3: Det bør vera lett å få skadefellingsløyve til hjort.

– tatt til følgje. 
50% regelen er brukt dei siste par åra ved løyvetildeling til hjortevaldet. Tildeling 
pr løyve har vore 290 daa. Ved vedtak av nytt minsteareal vil tildeling av løyve 
kunna hevast frå maksimalt 17 til maksimalt 21 løyver. Dei nye minsteareala vil 
vera til hjelp for å løysa problemstillingane for dette området.

2 Private merknader:
Hjortevald 4631V0053
Lindås Vest Hjortevald
c/o Vidar Seim
22/4076
15.01.2022

1: LVH har vore  drifta som storvald i 20 år med overordna mål å forvalte eit 
større område der hjorten beveger seg for betre å styre avskytinga med meir 
kvalifiserte tiltak basert på ei breiare erfaring. Det har vore ei svært positiv 
utvikling i samarbeidet og kommunikasjonen mellom jegerar og jaktfelta.
2: LVH vurdera at grunnlaget for eit storvald utvilsamt fell vekk når 
sjølvstendige hjortevald kan bli oppretta med ein eller få grunneigarar saman. 
LVH har heilt problemfritt oppretta desse som jaktfelt i storvaldet.
3. LVH vil på det sterkaste rå frå direkte løyvetildeling til enkeltgrunneigar, og 
heller arbeida målretta mot større vald. 
4: Det bør stillast krav til store einingar for å opprette hjortevald underordna 
arealstørrelse pr fellingsløyve.
5: LVH tilrår ikkje å setja ned minstearealet, men heller nytta 50% regelen eit 
år eller to til. Ein unngår då og måtte lage ny minsteareal forskrift om kort tid, 
viss reduksjon av bestanden vert oppnådd fort.
6: Jakta vert meir intensiv i område med stor skade av hjort i eit storvald, då 
løyva kan flyttast rundt internt i valdet. 
7: Innspelet er ikkje eit forsøk på å hindre enkeltgrunneigarar å jakta på eiga 
mark, men eit ynskje om at ein skal forhalda seg til større forvaltningsområde 
med samarbeid uavhengig av grenser mellom gardar og bygder.  

– ikkje tatt til følgje.
Forskrift om forvaltning av hjortevilt opnar ikkje opp for skilnad mellom 
minsteareal for godkjenning av hjortevald og minsteareal for tildeling av løyve. 
Kommunen kan ikkje forby 1 dyrs vald når valdet oppfyller §9 i denne forskrifta.

Administrasjonen deler bekymringa i høyringsinnspelet for den latente risiko at eit 
redusert minsteareal samstundes kan fragmentere eksisterande vald til fleire nye 
vald. Storvalda og administrasjonen skal i fellesskap gjera det meir lukrativt å vera 
eit jaktfelt i eit storvald , gjennom omfordeling av løyver internt i storvaldet. Det 
skal svara seg betre å vera ein del eit storvald enn å vera eit sjølvstendig minivald, 
med direkte tildeling av løyve ved å bruka  50% regelen
Administrasjonen viser til at ein har brukt 50% regelen i serdeles stort omfang ved 
tildeling av løyve i jaktsesong 2021 i delar av gamle Radøy og Lindås kommunar. 
I desse områda har administrasjonen med noverande minsteareal ikkje meir 
handlingsrom til å auke uttaket igjennom bruk av 50% regelen.  
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3 Private merknader:
Hjortevald 4631V0016
Nordangervågen
Mjølkeprosentane i 
Nordangerkrinsen på Radøy
C/o Werner Birkeland
       Jonny Soltveit
       Kjetil Soltveit
       Arve Mjøs
       Roald Straume
       Hogne Straume
       Audun Gjerde
22/651
04.01.2022

1: Viser til tidlegare innsendte dokument med vedlegg frå mjølkeprodusentane 
i krinsen og Nordangervågen hjortevald og forutset at desse vert lagd ved saka.
2: Forsøksområde status for områda vedtatt sist sommar vert vurdert som eit 
godt og forpliktande utgangspunkt for å redusere og stabilisere hjortestammen 
både på kort og lang sikt. 
3: det vert presisert at områda er den tettaste næringsklynga for 
mjølkeproduksjon i tal aktive driftseiningar i Nord- og Midthordland. Dei siste 
3 år er det investert i 3 mjølkekyr fjøs og eit for ammekyr og kjøttproduksjon. 
Det trengs god grovfôrproduksjon og fornying av enga er då naudsynt.
4: Faren for sjukdom ved så høg hjortebestand i kombinasjon med storfe vert 
presisert, også utanbygdes frå dei større besetningane i Vestland.
5: ytterlegare nemnast hjort og storfe som beitar i lag og snuser på kvarandre, 
stor prisauke på handelsgjødsel, mykje flått, slitasje på gjerde, skogskade og 
påkøyrsler i trafikken. Og vedtaket i juni.   
6: Hjortevaldet krev at det får eige minsteareal, gjeldande for kunn for  
forsøksområde på 200 daa og at 50% regelen vert fullt ut nytta.
7: Uttaket skal skje som ordinær gjennom skyting av heile stammen jf. 
Professor Langvatn. Hjortevalda har fått ein opphoping av bukkar som trekkjer 
kollene bort frå nabovalda når brunsttida byrjar. 
8: Trekkjemønsteret for hjort nord på Radøy har endra seg etter arbeidet på 
veganlegget Soltveit – Marås har starta. 
9: Kommunen bør søkja Miljødirektoratet om dispensasjon til fritt uttak av 
kalv og eittårs dyr gjeldande for forsøksområda. Dette vart innført som ekstra 
verkemiddel i Lærdal kommune.
10: Hjortevaldet har gjennom Bondelaget vorte merksam på vald i Vestland 
der minstearealet er 150 daa og med 50% regelen såleis 75 daa for kvart 
fellingsløyve.
11: Hjortevaldet støtter Bondelaget sitt forslag til utvida jakttider frå 15 august 
og ut januar. Det må kommunen kunne innføre i forsøksområda. 
12: hjortevaldet voner at desse innspela  vert tatt til følgje. 

– delvis tatt til følgje
Ved vedtak av det kommunen har foreslått som  nytt minsteareal vil løyvetildeling 
kunne hevast frå maksimalt 75 dyr til maksimalt 105 løyve for hjortevalda. Dei 
nye minsteareala vil vere til hjelp for å løysa problemstillingane for dette området. 

Forslaget om hjortevaldet som eige arealsone for minsteareal på 200 daa vil 
resultera i maksimalt 131 løyve til hjortevaldet. Administrasjonen har fokus på 
bestandsreduksjon og reduksjon av skade nivå på landbruk over eit langt større 
areal enn berre einsidig gjeldande for forsøksområda. Det vert vurdert meir 
effektfullt å redusere minsteareal for heile nordenden av Radøy enn einsidig 
redusere minsteareal berre for forsøksområda. 
 
Det pågåande vegbyggings prosjektet på Radøy har endra hjortetrekket og endra 
korleis hjorten geografisk er fordelt i områda. Dette vil bli forsøkt handtert i 
tildelinga sesong 2022.

Lærdal kommune er pålagt/ kraftig oppfordra av Miljødirektoratet til minimum 
50% bestandsreduksjon av hjort grunna faren for spreiing av CWD frå villrein i 
Nordfjellaregionen. Lærdal har soleis dispensasjon frå Miljødirektoratet til 
midlertidig utvida jakttid på hjort samt fri kvote på kalv og ungdyr. Det vil vere 
feil å samanlikna dispensasjons moglegheitene mellom CWD området og Alver 
kommune. 

Det har  ikkje lykkast administrasjonen å finne fram til den omtalte kommune i 
Vestland som har minsteareal på 175 daa og 75 daa for kvart utdelt løye. 
Kjeldetilvisinga som er brukt kan heller ikkje bekrefta dette talet. 

Alver kommune har i fellesskap med andre vestlandskommunar og Vestland 
Fylkeskommune sendt inn høyringsinnspel om utvida jakttid for hjort. 
Miljødirektoratet har uttrykt eit negativ signal med omsyn til utvida jakt på hjort i 
forslag til forskrift om jakt- og fangsttider 2022-2028 utsendt 26.01.2022 

4 Private merknader:
Vestland Bondelag
c/o Geir Totland
22/3839
13.01.2022

1: Alver kommune har gjort ei godt arbeid med framlegget til ny forskrift om 
minsteareal i Alver.
2: Vestland Bondelag set fokus på utfordringa med omsyn til spesielt høgt 
nivå på beiteskade på gardar som ligg i Nordangervågen hjortevald. Det er 
grunn til å tru at den store tettheita av gardar med god og stor grasproduksjon 
er ei av årsakene til ein stor lokal hjortepopulasjon.
3: Det vert vist til  politiske vedtak frå forsommaren 2021 om at områda 
Straume/ Nordanger i sesong 2021 skulle vere prøveområde for auka 
avskyting og iverksetting av ekstraordinære kortsiktige tiltak for rask 
bestandreduksjon.
4: Vestland bondelag støttar Nordangervågen hjortevald sitt innspel til 
høyringssaka om minsteareal og hjortevaldets sitt krav om minsteareal på 200 
daa. 
 

– delvis tatt til følgje
I sesong 2021 endra kommunen samansetninga i uttaket i retning av produserande 
hodyr og kalv. Fråvik frå minsteareal med inntil 50% vart brukt i full utstrekning i 
nemnte prøveområde og i stor utstrekning i omkringliggande hjortevald.
Endringa i uttaksfordelinga har endra kjønnssamansettinga i uttaket frå 49% hann 
og 51% ho i sesong 2020 til massive 35% hann og 65% ho i sesong 2021 for 
prøveområda. Uttaket av hodyr er heva frå 36 stk. til 48 stk. Totaluttaket er heva 
frå 70 til 75 dyr.

Ved vedtak av det kommunalt føreslåtte nytt minsteareal vil løyvetildelinga kunne 
aukast frå maksimalt 75 til maksimalt 105 løyver. Eit minsteareal på 200 daa vil 
resultere i maksimalt 131 løyver til hjortevaldet. Dei nye minsteareala vil vera til 
hjelp for å løysa problemstillingane for dette området.
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5 Private merknader:
Hjortevald 4631V0036
Fyllingsnes
c/o Knut Fyllingsnes
22/3416
13.01.2022

1: Stiller seg positive til tiltaket.
2: Registrert auka skade på beite og slåttemark, og betydeleg redusert avling. 
3: Generelt observert fleire dyr.

– tatt til følgje

6 Private merknader:
Hjortevald 4631V0027
Radøy Midtre Hjortevald
c/o Atle Lilletveit
22/3375
12.01.2022

1: Valdet har dei siste åra vorte  tildelt løyve pr 230 daa. Kvoten har vert 42-43 
dyr og fellingsprosenten vert tett på 100%.
2: Nytt foreslått minsteareal på 250 daa i område av Radøy vil gje hjortevaldet 
stort rom for endringar i kvote både opp og ned ved bruk av 50% regelen.
3: Hjortevaldet meiner at endring av minsteareal er fornuftig og støtter 
forslaget.
 

– tatt til følgje

7 Private merknader:
Hjortevald 4631V0009
Skjelvik-Valdersnes
c/o Bjørnar Dalseng
22/2172
10.01.2022

1: Hjortevaldet er positive til tiltaka skissert i høyringssaka og støtter endringa 
i minstearealet.
2: Ved bruk av 50% regelen og gjennom selektivt uttak kan ein relativt raskt 
endre uttaket av dyr.
3: Plasseringa geografisk av hjortevaldets 1700 daa gjer at valdet ikkje har 
mange stand dyr, men opplever stort trekk av hjort heile året via Langenes-
Feste/Lurøyane/ Skjelvik mot Soltveit-Straume. Områda har få gardsbruk i 
aktiv drift.
4: Områda opplever tidvis store beitekader på innmark i drift og monalege 
skogskadar.
5: Hjortevaldet ynskjer at kommunen avgrensar høvet til å dele opp noverande 
vald i mindre einingar.

– delvis tatt til følgje
Forskrift om forvaltning av hjortevilt opnar ikkje opp for skilnad mellom 
minsteareal for godkjenning av hjortevald og minsteareal for tildeling av løyva. 
Kommunen kan ikkje forby 1 dyrs vald når valdet oppfyller §9 i denne forskrifta.

Administrasjonen viser til at ein har brukt 50% regelen i serdeles stort omfang ved 
tildeling av løyver i jaktsesong 2021 i delar av gamle Radøy og Lindås kommunar. 
I desse områda har administrasjonen med noverande minsteareal ikkje meir 
handlingsrom til å auka uttak igjennom bruk av 50 % regelen.  

8 Private merknader:
Hjortevald 4631V0007
Mjåtveit-Langeland
c/o Kjell Askeland
      Magnar Askeland
22/2168
09.01.2022

1: Dei aktive bøndene i hjortevaldet ynskjer eit auka uttak av hjort grunna 
beite skade. Problemet er størst på Ryland. Mest hjort finnes på Fosse og i 
Sagstad området.
2: Auka i gjødselprisane har gjort det alt for dyrt med dei skadane og 
avlingstap som hjorten gjev.

– delvis tatt til følgje
Hjortevaldet inngår i BPO Holsnøy og Flatøy. Det vert utdelt eit løyve pr rundt 
500 daa. Eit ynskje om auke i uttak av hjort for området kan oppfyllast med 
dagens minsteareal på 400 daa og aktiv bruk av 50 % regelen. Det vert vurdert at 
områda har stort handlingsrom med noverande minsteareal og difor rår rådmannen 
til at  minstearealet vert uendra på 400daa. 
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9 Private merknader:
Hjortevald 4631V0052
Lindås Hjortevald
c/o Ottar Rosnes
22/3882
13.01.2022

1: I sesong 2021 fekk hjortevaldet tildelt 110 løyve med 420 daa pr løyve. 
Fellingsprosent vart 95%.
2: Grunna mykje hjort vil hjortevaldet auka avskytinga enda meir og foreslår 
at minstearealet i Alver nord for Vågseidet vert redusert til 350 daa pr løyve. 
Dette vil gje ei tildeling sesong 2022 på 130 løyver og redusere 
fellingsprosenten til rundt 80% noko som hjortevaldet vurderer er positivt.  

 

– tatt til følgje
Ynskje om auke i uttak av hjort for områda kan oppfyllast med dagens minsteareal 
på 500 daa og aktiv bruk av 50% regelen. 50% regelen vert brukt i avgrensa 
omfang i tildelinga for sesong 2021 til hjortevaldet. Ved vedtak av nytt 
minsteareal vil løyvetildeling kunne hevast  frå maksimalt 184 løyve til maksimalt 
230 løyve. Dei nye minsteareala vil skape stort handlingsrom for dette  som ein 
kan bruka der det er naudsynt. 

10 Private merknader:
Arild Langesæter
Grunneigar i Lindås Vest 
Hjortevald
Hjortevald 4631V0053
22/4080
04.01.2022

1:Kommunen må skilja mellom minsteareal for godkjenning av vald og 
minsteareal for tildeling av løyver. Arealkrava for godkjenning av vald bør 
liggja på det nivået det var på før kommunesamanslåinga, men arealkrava for 
tildeling av løyva bør reduserast.
2: Reduseringa av minsteareal til 400 daa for godkjenning av vald vil gjera det 
mogleg for grunneigarar, som før var tvunge til samarbeid, å oppretta 
sjølvstendige jaktfelt/ hjortevald. 
3: Organisasjonsarbeidet i storvalda vil få store utfordringar med «rettferdig» 
tildeling av kvoter internt i storvaldet mellom jaktfelta. 
4: Det er heilt rimeleg å anta at Storvalda i praksis vil gå i oppløysing og gje 
kommunen ekstra arbeid ved tildeling av kvotar og tilleggsdyr. Denne jobben 
utfører storvalda kostnadsfritt i dag.
5: Den praktiske realiteten av forslaget til kommunen vil vera ein masse små 
vald og jaktfelt som utan tvil vil gje mindre effektiv jakt og låge 
fellingsprosentar. 
6: Kommunen må fokusere på å skyta hjorten der han kan skytast. Alle vald 
som skyt 85% eller meir av tildelt kvote bør få auka kvote. Vald med mindre 
fellingsprosent enn 8 bør få redusert kvote. 
7: Ein bør kunne om fordela delar av kvoten til vald som har uttak på meir enn 
50% av kvoten halvvegs i jakta.
8: Kommunen bør opne for større uttak der ein har beiteplager med krav om at 
desse hjortane vert skotne på bøane. Valda med høgast fellingsprosent får fritt 
uttak innafor forvaltningsplanen uavhengig av vald storleik. 
9: Alle vald kan til ei kvar tid få reduksjon  eller auke i kvote basert på den 
faktiske fellingsprosenten.
10: Ein bør gje fri kalveskyting og «kjønnsfrie» ungdyr på kvoten for å 
effektivisera  jakta på yngre dyr.  
      

– delvis tatt til følgje
Forskrift om forvaltning av hjortevilt opnar ikkje opp for skilnad mellom 
minsteareal for godkjenning av hjortevald og minsteareal for tildeling av løyve. 
Kommunen kan ikkje forby 1 dyrs vald, når valdet oppfyller §9 i denne forskrifta.

Administrasjonen deler bekymringa i høyringsinnspelet for den latente risikoen at 
eit redusert minsteareal samstundes kan fragmentere eksisterande vald til fleire 
nye vald. Administrasjonen forstår frustrasjonen og veit at det er ein stor og 
arbeids messig  krevjande jobb  som er lagt ned for å til samarbeid og samhandling 
i eit vald/ Storvald. Forskrifta om forvaltning av hjortevilt oppfordrar til store 
forvaltningsområde for hjort, men gjev og moglegheit for motsette. 

Noverande lovgiving gjev ikkje lovheimel til den tidlegare praksis som har vore i 
Lindås kommune med å fasthalde minsteareal på 1500 daa i områda, men i praksis 
tildela løyver ned til 225 daa. Det er positivt at endringa i minsteareal i områda 
sommaren 2020 frå 1500 daa til 500 daa kunn resulterte i eit nytt vald.  

Hjorteforskrifta gje storvaldet moglegheit internt blant jaktfelta å oppfylle/ 
oppfordre til punkt 6-7-8 og 9. Forskrifta set kunn krav om størrelse på valdet og 
ikkje på tal og størrelse på jaktfelta internt i valdet. 

Kommunen har dei to siste sesongane hatt flytande løyvetildeling ut frå 
fellingsprosent dei føregåande 3-5 år for det enkelte vald.  
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11 Private merknader:
Lars Øyvind Hillestad
Grunneigar i Lindås Vest 
Hjortevald
Hjortevald 4631V0053
22/2135
09.01.2022 

1: Reduksjon i minsteareal er eit fornuftig forslag som vil gje handlingsrom og 
moglegheiter for å handtere den stadig aukande hjortebestand i kommunen.
2: Det vert uttrykt bekymring for at det blir enklare for grunneigarar å bryte ut 
av eksisterande vald og danne nye. Dette kan få negative følger for å drive ei 
fornuftig viltforvaltning, skape konflikt innbyrdes i jaktvalda og gje 
administrasjonen meir arbeid.
3: Kommunen kan vanskeleg avslå ein søknad om danning av nytt vald 
dersom søknad er innanfor lovverket.
4: Forskrifta gjev ingen føringar for korleis saksbehandlar skal handtere slike 
saker. Her bør den lokale forskrifta vere meir rettleiande. Dette vil hindre 
mange utmeldingar og hjelpe saksbehandlar i si avgjerd.
5: For å gjere det mindre attraktivt å melde seg ut av større vald vert foreslått 
konkret tilleggsendring av §3 i ny forskrifta til:
Ved oppretting av nye vald/ jaktfelt etter i kraftredning av denne forskrift, som 
har eit samla areal på 1000 daa eller mindre skal fylgjande vera gjeldande: 
 Det skal kunn tildelast kalv og ungdyr på kvota
 50% regelen kan ikkje gjerast gjeldande for å få auka kvote

6: Etter vedtak av den nya lokale forskrifta må hjorteviltforvaltninga i 
kommunen snarast råd setjast tilbake til den grunneigarstyrte forvaltinga som 
me hadde fram til 2021. Denne vart tilsidesett da kommunestyret vedtok at det 
måtte gjerast ekstraordinære kortsiktige tiltak for å raskt å redusere bestanden 
og skade nivået. 
7: Ved vedtak av den nye lokale forskrifta har Storvalda eit overordna 
rammeverk å styre etter og det er såleis ikkje grunnlag lenger for å tilsidesette 
den grunneigarstyrte forvaltninga. 

– delvis tatt til følgje
Forskrift om forvaltning av hjortevilt opnar ikkje opp for skilnad mellom 
minsteareal for godkjenning av hjortevald og minsteareal for tildeling av løyva. 
Kommunen kan ikkje forby 1 dyrs vald når valdet oppfyller §9 i denne forskrifta.

Det konstruktive innspelet i punkt 5 har kommunen dessverre ikkje lovheimel til å 
innføre. Forskrifta for forvaltning av hjortevilt oppfordrar til store 
forvaltningsområda, men gje samtidig moglegheit for motsette. Den føreslåtte 
tilleggsendringa vil gjera det mindre attraktivt å vere eit minivald, men samtidig 
premiere det valda som utfører den krevjande jobben med å forvalta hjort over eit 
stort område. 

Administrasjonen deler bekymringa i høyringsinnspelet for den latente risikoen at 
eit redusert minsteareal samstundes kan fragmentere eksisterande vald til fleire 
nya vald. Storvalda og administrasjonen skal i fellesskap gjera det meir lukrativt å 
vera eit jaktfelt i eit storvald , gjennom omfordeling av løyver internt i storvaldet. 
Det skal svara seg betre å vera ein del eit storvald enn å vera eit sjølvstendig 
minivald, med direkte tildeling av løyve ved å bruka 50 % regelen.
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